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S'impulsa una comunitat 
energètica al polígon



Projectes per  
al benestar

E ncetem la recta final d’un mandat que ha estat apassionant, ateses les circums-
tàncies que ens han envoltat durant aquests anys. Les situacions difícils obli-
guen a cadascú a treure el millor d’ell mateix, a fer-ho formant part de la solució 

i aportant propostes que ens facin sentir millor de forma individual i col·lectiva.
Afrontar nous reptes fa sortir de les inèrcies i aixecar la mirada per discernir millor 

allò que és important i el que és urgent. Definir prioritats forma part de l’acció de go-
vern. Atendre amb rapidesa i contundència les situacions d’emergència i de primera 
necessitat ha estat vital per evitar que la crisi socioeconòmica que va seguir la crisi 
sanitària no provoqués un forat irresoluble en la nostra societat.

Però, tan important com ser capaç de gestionar aquesta immediatesa és no perdre 
de vista que la vida continua i que ho fa des d’uns altres postulats i, sobretot, des d’uns 
altres valors que hem de consolidar, practicar i transmetre a les generacions futures. 

Per això, és fonamental no oblidar que les administracions governen per tenir en 
compte les necessitats de les persones. De totes les persones, des dels col·lectius més 
vulnerables, fins als joves, la gent gran, els nouvinguts, les famílies monoparentals, 
els treballadors precaris i els grups més estables sociolaboralment i econòmicament 
parlant, perquè sense una societat ben estructurada socialment no aconseguirem un 
millor futur per a tots.

Com diu el títol de l’obra pòstuma d’Almudena Grandes, «tot anirà millor». Segur! 
N’estic convençut que serà així i per a un major benestar de tots els veïns i veïnes 
del municipi. 

Alfons Garcia  
Alcalde de Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant

“Març plujós dona  
bones collites”
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«Hem treballat per crear nous serveis  
adreçats als col·lectius més desafavorits»

Q uina valoració fa d’aquest últim 
mandat? Ha estat un mandat marcat 
per la crisi sanitària i les conseqüèn-

cies derivades de la pandèmia de la COVID-19 
i també pel procés inflacionari provocat per 
la guerra d’Ucraïna. Davant aquesta situació, 
l’Ajuntament, la resta d’administracions públi-
ques, així com les famílies i les empreses hem 
hagut d’adoptar nous plantejaments basats 
en nous principis i valors, que tenen el focus 
en el benestar de les persones. El nostre tre-
ball ha consistit sobretot en crear nous ser-
veis adreçats als col·lectius més desafavorits, 
com ara la residència per a la gent gran.

Un altre dels reptes que s’han plantejat és 
avançar cap a la transformació energètica 
del municipi. Durant aquests anys hem fet 
unes passes molt fermes per la transició 
ecològica, ja que ens hem dotat de calderes 
de biomassa, plaques solars, subvencions 
per a inversions en instal·lacions fotovoltai-
ques i minieòliques per a l’autoconsum, una 
comunitat energètica i ara estem promovent 
un parc eòlic municipal com un element 
transformador de l’economia local. 

El projecte estrella d’aquest mandat, però, 
és la residència per a la gent gran de l’Hospi-
talet de l’Infant, oi? És un dels projectes més 
importants que hem tirat endavant. El pro-
cés de licitació i adjudicació de les obres ha 
estat lent, però finalment ara estan en marxa 
i avancen a bon ritme. La previsió és complir 
els terminis previstos perquè el 2024 pugui 
ser un servei a disposició dels usuaris poten-
cials del municipi. 

Un altre projecte que està en marxa és la 
reforma de l’espai de la Pista Nova Llum… 
La transformació d’aquest espai públic, que 
es troba al centre de l’Hospitalet, s’ha portat 
a terme amb la voluntat de convertir-lo en 
un punt de trobada de les famílies i els jo-
ves. Es tracta que tothom pugui gaudir d’un 
espai més naturalitzat i de modernitzar els 
parcs infantils. En aquest sentit, volem que 
els més petits puguin jugar a l’aire lliure i per 
això vam fer el parc infantil de Els Corralets 
i enguany renovarem el parc infantil del cos-
tat del camp de futbol de l’Arenal.

En quina fase es troba el projecte del nou au-
lari d’educació infantil de l’Escola Mestral? 
Aquest projecte s’ha anat retardant per donar 
resposta a les peticions molt detallades de la 
comunitat educativa del municipi i del Depar-
tament d’Ensenyament de la Generalitat de 
Catalunya. Esperem que aquest mes de març 
s’enllesteixi el projecte executiu, que després 
s’haurà de licitar i adjudicar.

I com tenim el projecte de la nova comissa-
ria de la Policia Local? Ja disposem del pla 
funcional i en breu s’obrirà la fase de concurs 
per a la redacció del projecte de construcció 
de l’edifici, que estarà situat a l’entrada de la 
carretera de Móra, a l’Hospitalet de l’Infant.

Parlem ara del futur de l’antiga estació de 
tren. Estem a punt de tancar un contracte 
inicial de lloguer amb dret a compra d’aquest 
equipament amb Adif Patrimoni. Una part de 
l’estació formarà part del projecte de la MIDIT 
«Terres de Mestral, Outdoor Park de la Costa 

Daurada» i serà destinada a centre ebike, un 
punt d'informació i servei al cicloturista, amb 
lloguer de bicicletes i també punt d'inici de la 
via verda, amb informació sobre la destinació 
i les rutes; i una altra s’utilitzarà com a centre 
de difusió de les restes de la guerra civil que 
hi ha al municipi. 

«Creiem que cal seguir 
buscant aliances i complicitats 
per fer realitat el projecte 
de creació d’un centre de 
protonteràpia, de tractament  
i investigació del càncer,  
a l’antiga central nuclear»

Hi ha hagut algun avanç en el projecte de 
creació d’un centre de protonteràpia, de 
tractament i investigació del càncer, a l’anti-
ga central nuclear de Vandellòs I, que pro-
mouen l’Ajuntament i la MIDIT? Durant els 
darrers mesos, hem continuat presentant 
el projecte a associacions empresarials i 
professionals del territori, com ara Impuls 
Catalunya Sud; i sobretot a institucions vin-
culades a la recerca en el món de l’oncologia 
com per exemple l’Instituto de Salud Carlos 
III i l’Institut d'Investigació Sanitària Pere Vir-
gili. Recentment, el Col·legi Oficial de Metges 
de Tarragona ha donat suport al projecte, 
organitzant una jornada a la seva seu, per 
donar-lo a conèixer al seus membres i a la 
ciutadania. Creiem que cal seguir buscant 
aliances i complicitats per fer realitat aquest 
projecte pioner, que representaria una opor-
tunitat per al desenvolupament econòmic 
del municipi i del territori. 

Alfons Garcia
Alcalde i regidor d’Urbanisme  
i de Recursos Humans

Per a Alfons Garcia està a punt de finalitzar el seu tercer 
mandat com a alcalde. Tot i que porta gairebé 12 anys 
ja al capdavant del govern municipal, assegura que con-
tinua amb ganes de treballar per al municipi. Li dema-
nem que faci un balanç d’aquests darrers quatre anys i 
que ens posi al dia dels projectes que té en marxa.

A la pàgina web de l’Ajuntament hi ha un  
apartat dedicat als regidors/es, amb informació de la 
biografia de cadascun d’ells/es i de la retribució que cobren Entrevista 3
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Perquè ho dic jo

E ncara no sabem quin és el 
model socioeconòmic que 
vol el govern PSC-CP/C’S 

per al nostre municipi. 
S’executen projectes, bàsica-

ment, per cobrir l’expedient, car-
rils bici infrautilitzats i possible-
ment innecessaris, residències 
per a gent gran que no tenen en 
compte l’evolució de la població, 
nou model de recollida d’escom-
braries en què la majoria d’ afec-
tats no hi estan d’acord, creació 
d’un parc eòlic sense prèvia con-
sulta al poble, etc. 

En canvi, no s’actua sobre 
aspectes necessaris com la re-
modelació de molts carrers on 
es prioritzen els vehicles i no les 
persones (voreres intransitables), 
la defensa que el Tramvia arribi 
a l’Hospitalet per connectar-nos 
amb territoris afins i no que-
dar-nos, encara més despenjats, 
del progrés, etc.

Estem suportant un model de 
govern que es basa en «perquè 
ho dic jo».

És inexplicable el model turís-
tic d’aquest govern, però us dono 
algunes pistes: van limitar l’accés 
en alguns llocs del litoral, van 
aprovar ordenances de limitació 
dels apartaments turístics perquè 
pensen que amb el turisme que 
tenim és més que suficient i ho 
justifiquen dient que és per «tro-
bar un just equilibri entre l’exercici 
de l’activitat i la vida diària dels 
veïns de municipi», i «evitar satu-
racions ... i garantir un desenvolu-
pament sostenible». Està clar que 
els membres de govern no passe-
gen pel municipi i, si han vist satu-
racions, ja em diran on.

Ara bé, jo sí que sé l’opinió de 
moltes persones que necessiten 
el turisme per a la seva feina i els 
seus negocis i, realment, no estan 
d’acord amb aquest model.  

Objectius de present per un millor futur

L ’eficiència i l’eficàcia en la 
gestió econòmica han estat 
uns dels objectius fonamen-

tals dels mandats del grup muni-
cipal del PSC durant els darrers 
anys. Aquesta gestió, basada en el 
control de la despesa pública, ha 
permès eixugar un deute heretat 
de quatre milions d’euros, aconse-
guir que el deute de l’Ajuntament a 
data d’avui sigui zero, i crear un ro-
manent de més de dotze milions 
d’euros amb el qual el consistori 
té prou múscul financer per poder 
dur a terme noves inversions de 
futur i fer front a situacions de difi-
cultat que puguin sobrevenir. 

Un altre dels objectius ha es-
tat mantenir baixos els impostos 
municipals. Cal destacar que en 
els darrers dotze anys de govern 
del grup socialista no s’ha incre-
mentat cap tribut municipal que 
gravi directament a les famílies, 

malgrat que alguns proveïdors 
han incrementat de forma nota-
ble el cost dels seus serveis, com 
en el cas de la recollida i tracta-
ment de la brossa o de subminis-
trament de l’aigua. 

Així mateix, s’ha continuat en 
el desenvolupament i millora dels 
serveis municipals amb una àm-
plia oferta, assequible i de quali-
tat, alhora que s’han dut a terme 
importants inversions en la mi-
llora d’infraestructures i equipa-
ments municipals. 

D’altra banda, en els darrers 
mandats s’ha treballat de forma 
decidida per la sostenibilitat am-
biental, amb una aposta ferma i 
constant per les energies renova-
bles i la sostenibilitat energètica. 

Amb aquesta bona gestió 
econòmica i mediambiental actu-
em des del present per millorar el 
futur del nostre municipi.  

El controvertit Porta a Porta

D es de les administracions 
públiques s’ha de vetllar 
per fomentar la sosteni-

bilitat i el reciclatge entre la ciu-
tadania. Fins aquí estem d'acord, 
no obstant això, el que no podem 
defensar de cap manera és com el 
nostre Ajuntament ho ha gestionat.

En l'últim ple, el nostre grup va 
presentar una bateria de preguntes 
que ens havien fet arribar els veïns 
afectats, i la nostra perplexitat ha 
estat quan hem sabut que l'Ajunta-
ment ha iniciat aquest canvi sense 
tenir l'estudi definitiu, entre d'altres 
respostes que se’ns van donar.

En el ple, l'Alcalde ens va con-
testar que des del 2020 estan 
treballant per la seva implemen-
tació, com pot ser que en 3 anys 
no hagin tingut temps de prepa-
rar-ho de forma eficaç? 

És un clar exemple de mala 
gestió i de manca de planificació.

Com es pot iniciar un canvi 

que afecta enormement als ve-
ïns amb informacions confuses, 
informant per les xarxes socials? 
No tots els veïns i veïnes s’infor-
men per les xarxes socials.

Lamentem profundament 
que l'Ajuntament no hagi cercat el 
consens veïnal.

No es pot imposar un nou sis-
tema de recollida de brossa sen-
se consens.

No es poden aconseguir objec-
tius de millora amb imposicions.

ERC ho tenim clar, nosaltres 
haguéssim engegat un procés 
consultiu als nostres veïns i veï-
nes, reunions informatives sec-
toritzades per les urbanitzacions.

I a més, tot això acompanyat 
de campanyes de sensibilització.

Si no fem partícips a la ciuta-
dania, els canvis no es produeixen. 
Cal parlar i deixar-se d’imposicions.

Una mostra més del tarannà 
d'aquest equip de govern.  

Més habitatge al nostre municipi

A l ple passat, nosaltres 
vam presentar una moció 
demanant la creació d'un 

ajut per facilitar l'accés a l'habitat-
ge de lloguer per a JOVES del mu-
nicipi. Coneixent les dificultats que 
pateixen els joves per a indepen-
ditzar-se i tenint en compte que 
les despeses suposen un obstacle 
per fer aquest pas (els preus no 
són baixos), vam proposar:

- Crear unes bases i una con-
vocatòria d'ajuts per a l'accés 
dels joves a l'habitatge de lloguer. 

- Dotar una partida pressu-
postària que cobreixi aquesta 
subvenció. 

L’Ajuntament aquest any 2023 
té un pressupost de quasi 19 M€ i 
només en destina un 0,71% als jo-
ves. És a dir, de 19 milions d’euros, 
tan sols 135.000 € són per a JO-
VENTUT i Igualtat. Creiem que és 
molt poc. Incrementant aquesta 
partida i tirant endavant aquesta 

proposta, podem ajudar els nos-
tres joves a quedar-se a viure als 
nostres pobles. Perquè el nostre 
municipi és el millor lloc per viure! 

Ens va sorprendre MOLT que 
l’equip de govern PSC i C’s votés 
NO a dur a terme aquesta millora.

Al mateix ple, l’equip de govern 
va proposar aprovar una ordenan-
ça municipal reguladora dels ha-
bitatges d'ús turístic, JUNTS ens 
hi vam ABSTENIR. Estem d’acord 
a fer l’ordenança, però hi hem de-
tectat mancances i errors i per 
això, de manera constructiva, hem 
plantejat els nostres dubtes per-
què aquesta es pugui millorar. 

La intenció ha de ser utilitzar 
la bona qualitat dels habitatges 
com un reclam turístic i buscar 
solucions perquè l’accés a l’habi-
tatge, compra o lloguer no sigui 
un problema complex per a tot-
hom al nostre municipi (com ho 
és actualment).  

Esmeralda Saladié
ercvandelloshospitalet@gmail.com  

  @esquerravandelloshospitalet
 @Esquerra_VH

 @erc_vandehospi 

Assumpció Castellví
juntsxcat.vh@gmail.com 

  @juntsxcat vh 
 @juntsxcat_vh 
 @juntsxcat_vh

Nuria Ortiz
www.vandelloshospitalet.socialistes.cat  

pscvh@tinet.org 
  @pscvandellos.hospitalet

 @PSCVH  @psc_hospitalet.vandellos 

Aquí podeu consultar la informació 
relativa als grups polítics municipals que 

hi ha penjada al web de l’Ajuntament:Opinió dels portaveus municipals

Maria Elidia López
fichospitaletinfant.wordpress.com 

fic_cat@telefonica.net 
  @fichospitalet
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Diners al carrer

Q uan, fa 4 anys, vam entrar 
a l’Ajuntament, ho vam 
fer amb un codi ètic sota 

el braç, amb el qual ens compro-
metíem a no embutxacar-nos ni 
un euro de les retribucions que 
rebríem pel fet de tenir una re-
gidora. Ben aviat ens vam topar 
amb la realitat: al primer ple, els 
membres de l’equip de govern 
van aprovar apujar-se els sous 
amb la conformitat de la majoria 
de grups municipals.

Nosaltres entenem que l’oposi-
ció no ha de ser remunerada, més 
enllà de les despeses dels grups 
per dur a terme la seva acció po-
lítica, i que la tasca de l’equip de 
govern s’ha de correspondre amb 
sous dignes, no exagerats.

Òbviament, aquest princi-
pis ens interpel·laven respecte a 
l’ús que donaríem als calers. Les 
dues grans despeses han estat 

els serveis municipals gratuïts i 
els Diners al Carrer. Amb aquesta 
campanya hem volgut retornar al 
poble allò que és seu. I ho hem vol-
gut fer en base a uns determinats 
principis ètics, a entitats que con-
tribueixen, amb els seus actes, al 
bé comú. També hem volgut que 
es repartissin de forma equilibra-
da tenint en compte el component 
territorial del nostre municipi.

Així, al llarg d’aquests 4 anys, 
hem atorgat: 2500 € al Club d’Es-
cacs de l’Hospitalet de l’Infant per a 
la instal·lació d’unes taules d’escacs 
al passeig marítim; 1250 € a l’AFA 
de l’escola Valdelors per a l’adquisi-
ció de tablets per a l’escola; 1250 € 
a l’Associació Masia de Castelló per 
a la legalització del nucli zoològic; 
1500 € per a l’ADF per a elaborar un 
pla de prevenció d’incendis i 1500 € 
per a Ashofi per a poder pagar ses-
sions de terapeuta.  

Responsabilidad

S e hace difícil encontrar en 
la historia legislativa de un 
país un ejemplo similar al 

que estamos viviendo con el actual 
gobierno social comunista. No es 
ya que gobiernen mal, sino el riesgo 
constante de que acaben generan-
do problemas cada vez más graves 
con sus chapuceras reformas.

El último engendro surgido de la 
factoría progresista es la cacareada 
«ley trans», otro pastiche nacido de 
«legisladores» ineptos, que buscan 
imponer sus criterios ideológicos 
incluso en contra del sentido co-
mún y de los médicos, los juristas, 
el colectivo feminista, y los propios 
transgénero. No han tenido bas-
tante con hacer una ley cuyo único 
efecto ha sido rebajar las penas a 
los violadores: ahora, atención, el 
cambio de sexo sólo depende ya de 
acudir al Registro Civil, incluso para 
un menor de 16 años.

No es de extrañar que ya se 
estén produciendo solicitudes de 

presos varones de ser ingresados 
en prisiones de mujeres. Y eso si 
tienen mala suerte, porque en caso 
de ser condenados por violación 
es posible que gracias a Montero y 
compañía ya estén en la calle.

Lo que está pasando es de 
juzgado de guardia, pero de esos 
donde se aplican leyes razonables 
y bien calibradas. La seguridad ju-
rídica es un principio básico, y de-
pender de los caprichos de gente 
que no busca el bien común y la 
prosperidad de la sociedad en su 
conjunto, y que centra su acción 
de gobierno en impulsar una té-
trica ingeniería social imponiendo 
su ideología, nos puede llevar a 
un profundo quebranto.

Hay que volver a la senda de 
la responsabilidad, de la política 
para adultos. Nuestro país, y nu-
estro pueblo, se merecen gobier-
nos eficaces que resuelvan sus 
problemas, no aprendices de bru-
jo que creen cada día nuevos.  

CS se presenta a las elecciones municipales

E l pasado mes di a conocer 
ante representantes de mi 
partido y vecinos mi pre-

sentación a la Alcaldía para los 
comicios del mes de mayo, bajo 
las siglas de Ciudadanos (CS).

Hemos colaborado con la 
estabilidad y gestión del actu-
al gobierno municipal, durante 
esta legislatura que está a pun-
to de terminar, en la cual se han 
conseguido logros importantes 
independientemente de la parte 
política que los haya propuesto. 
Ha sido una labor conjunta de 
la que nos sentimos orgullosos. 
Durante estos últimos años co-
gestionamos en el grupo de go-
bierno municipal, aportando una 
esencial estabilidad para poder 
conseguir logros importantes 
teniendo como norte el bien del 
pueblo y de los vecinos, apartán-
donos de condicionamientos par-
tidistas que dificultasen el trabajo 

bien hecho, del que nos sentimos 
satisfechos. Seguimos con la in-
tención de continuar abordando 
situaciones de resolución en un 
futuro inmediato, así como las 
que surjan día a día en el queha-
cer diario.

Tenemos un problema como 
es la okupación ilegal de propi-
edades privadas. Se están apro-
bando medidas urgentes en el 
Parlamento de Cataluña, gracias 
a CS. Ana Grau, nuestra parla-
mentaria, lleva tiempo incidiendo 
en ello, indicando continuamente 
que es un delito, ya que en nues-
tro sistema jurídico un pilar muy 
importante es la defensa de la 
propiedad privada. 

Quiero por último mencionar 
a todos aquellos que hacen gran-
des nuestras fiestas, como por 
ejemplo la de Carnavales, con su 
participación y espíritu festivo. 
Gracias a todos ellos.  

Sílvia Pujol
ppvandelloslhospitalet@gmail.com 

 PP-Vandellòs l’Hospitalet de l’Infant  
 @ppvandellos

 @pp_tarragona

Tomás Díaz
www.ciudadanos-cs.org

hospitalet.vandellos@ciudadanos-cs.org 
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L es figueres que van plantar els meus avantpassats al tros 
del Puntasco del coll de Balaguer inunden d'una hora lluny el 
paisatge amb el perfum únic i intens d’aquests arbres medi-

terranis. Els seus fruits impregnen el paladar amb els aromes que 
transporta el vent de Mestral, els de la pedra calcària, els de la flaire 
de la farigola, de la mata i el romaní que l'envolten mentre maduren. 
Aquestes figues són tan dolces que es diria que són fetes de mel. 
D'aquesta finca d'oliveres centenàries sempre he sentit dir a la meva 
família que antigament era bosc i que l'havia arrabassat el vell Euse-
bio juntament amb son pare pels volts del segle XIX. L'Eusebio Curto 
Gassull, que així es deia el meu rebesavi tortosí, era peón caminero a 
la casella que hi havia davant del tros.

A partir de la descoberta d'unes antigues escriptures vaig saber 
que el nom original d'aquell bocí de terra costerut no era «Pontasco» 
ni «Puntasco» sinó «el Portazgo» i que tot just davant, al camí reial 
de Tarragona a Castelló amb el qual confrontava, estava el casal 
on es cobrava el dret de pas a tot aquell que hi transitava. Aquest 
establiment es conegué oficialment amb el nom de «Real Portazgo 
del coll de Balaguer».

Els peatges de les autopistes no són pas una cosa nova. Ja 
estaven inventats a l'edat mitjana, encara que amb la construcció 
de les noves carreteres per part de l'Estat del segle XVIII i XIX es 
generalitzà la seva implantació com a sistema públic per a la seva 
conservació. Seria Carles III qui va iniciar la construcció del tram de 
carretera que va de Barcelona a València i entre les seves prioritats 
estava la d'afrontar l'arranjament del camí medieval del coll de Ba-
laguer, dotant-lo de certa amplitud i suavitzant el pendent existent 
aleshores (sobre 1770). La direcció d'aquest tram fou encarregada a 
Juan de Villanueva y Montes, conegut per ser l'arquitecte del Museu 
del Prado. A la falda de la muntanya s'establí un primer portazgo del 
coll de Balaguer, però no seria l'únic. El 1830 els altres peatges de la 
província de Tarragona eren els de la Ràpita, el pas en barca d'Am-
posta, la Venta de la Serafina, Cantallops i el pont del Gaià o Platja 
de Tarragona i el 1861 s'incorporarien el de Cambrils i el de Tortosa. 
Les concessions s'adjudiquen amb el sistema de subhasta al millor 
postor i, ja que es tracta d'una institució oficial trobem la traçabili-
tat del nostre pas entre 1815 i 1867. 

La primera notícia publicada que he localitzat és del dia 9 de 
desembre de 1815 al Diari de Barcelona. Allà s'informa que qui vul-
gui licitar-lo ho hauria de fer a través de Francisco Xavier Manzano, 

El Real Portazgo del coll de Balaguer
Per Alfons Tejero

Aquí podeu consultar els números de 
La Revista publicats des del 2010 fins a 

l’actualitat. Els números anteriors els trobareu, 
en format paper, a les biblioteques municipals: 

Cisterna del segon portazgo, construïda en temps de la guerra del Francès.

Gravat del fort de Sant Felip al 1811 amb el primer portazgo.

Administrador General de Correos y Tesorero de Caminos de este 
Principado. Per subhasta li seria adjudicat a Salvador Lletjós, un any 
després. Sabem que el 22 de gener de 1816 moria Lorenzo Casade-
vall, administrador del portazgo del coll de Balaguer i que el succeiria 
a la concessió Jaime Camarasa pel mòdic preu anual de 6.945,15 
reales de vellón. El 1831 es licita per 7.000; el 1832, per 9.012; el 
1842, per 11.690; el 1846, per 13.000; el 1848, per 13.600; el 1850, 
per 14.548. El 1859 s'arrenda per 30.000 i el 1860, per 36.426. El 
1866 es notifica que queda assignat a Melchor Alonso i que el 1867 
surt a subhasta per 412 escuts, sent 69 escuts la consigna que s'ha 
de pagar per participar-hi.

El primer portazgo va estar emplaçat als peus del que seria ac-
tualment la bateria de canons de la Pitrasa i dedueixo que durà 
fins que es va malmetre el 1813 durant la destructiva guerra del 
Francès. La nova ubicació seria més al nord, al costat d'una cisterna 
d'aigua que encara es conserva i que servia per a la família que hi feia 
vida, per al servei dels carreters i per abeurar els animals.

El primer portazgo va estar emplaçat  
als peus d’on és ara la bateria de canons  
de la Pitrasa i durà fins que es va malmetre  
el 1813 per la guerra del Francès

S'ha de dir que l'obligació de pagament era per a tothom que 
transités per aquest lloc, encara que sembla obvi que la gent del 
país feia servir camins veïnals alternatius per no haver de gratar-se 
la butxaca cada cop que havia d'anar al tros. De tota manera, a partir 
del 9 d'abril de 1842, van quedar alliberats d’aquesta càrrega tots 
els veïns del terme. Temps després, el 1882, els portazgos restarien 
definitivament suprimits, tot i que l'edifici l'emprà l'Estat com a Casi-
lla de los peones camineros, fins que s'enrunà el 1967 per unes obres 
de la carretera. Mentrestant, les generoses oliveres del Puntasco ens 
han continuat regalant el seu fruit preuat. 

Episodis de la nostra història6



El pressupost agregat aprovat, integrat pel del propi Ajuntament, 
els organismes autònoms (els patronats municipals dels Mit-
jans de Comunicació, de l’Escola de Música i de la Llar d’Infants) 

i les societats anònimes municipals (la de promoció econòmica, que 
és IDETSA; i la d’esports, que és Llastres Serveis Municipals SLU), 
ascendeix a 21.413.226,56 €. 

El gruix d’aquest pressupost general correspon al de l’Ajunta-
ment pròpiament dit, que és de 18.867.186,98 €, un 2,55 % superior 
al de 2022. D’aquests diners, el 18,89%, en concret 3.546.584,77 €, 
seran destinats a inversions. 

L’alcalde, Alfons Garcia: «Amb aquests  
comptes volem continuar aprofundint en  
el desenvolupament i millora dels serveis  
a les persones, l’impuls de l’economia  
i la sostenibilitat ambiental i financera»

Com en els darrers anys, el consistori tornarà contractar enguany 
veïns i veïnes en situació d’atur, mitjançant el pla d’ocupació munici-
pal. A aquest Pla, anomenat «Acció d’Ocupació i Professionalitat», 
s’hi destinarà 387.000 €, una quantitat menor a la de l’any passat, 
perquè s’ha redefinit per incorporar a la plantilla la figura del contrac-
tat fix discontinu per a determinades feines estructurals (es vol in-
corporar un responsable de la deixalleria i una altre lloc de treball a 
la biblioteca) i perquè la recollida de residus porta a porta no es farà 
amb recursos propis sinó a través de l’empresa comarcal Secomsa). 
El pressupost municipal també inclou una previsió de l’increment sa-
larial de la plantilla del 2,5%, amb possibilitat d’arribar al 3,5%.

A més, l’Ajuntament tornarà a posar en marxa la campanya 
«Fes-la rodar», per fomentar el consum de la ciutadania dins del 
municipi, i lliurarà al veïnat targetes moneder per gastar als negocis 
locals adherits. Per a aquesta iniciativa, ha previst una partida pres-
supostària de 140.000 €. 

L’endeutament serà 0 i no s’incrementarà cap taxa o impost mu-
nicipal, malgrat que alguns organismes subministradors de serveis 
han aplicat importants increments de preu. Aquest el cas del servei 
de la recollida i tractament de la brossa o del servei de subministra-
ment de l’aigua. 

L’Ajuntament aprova un pressupost  
de més de 21,4 milions d’euros per al 2023
En la sessió plenària del passat 1 de desembre, amb els vots a favor del PSC,  
de Cs i del PP, l’abstenció de JxCat i els vots en contra de la FIC, d’ERC i de la CUP

A la pàgina web municipal podeu consultar tota la informació 
sobre els Pressupostos Participatius de 2023. El 13 de març es 
donaran a conèixer els resultats del procés.

Les de caràcter plurianual
La residència per a la gent gran de l’Hospitalet 
de l’Infant

1.776.000 €

Redacció projecte de la nova zona esportiva 
de la Porrassa

233.000 €

Aulari d’educació infantil de l’Escola Mestral 200.000 €
Nova comissaria de la Policia Local 90.000 €
Altres
Projecte de creació d’un parc eòlic municipal 200.000 €
Millora dels carrers del municipi 100.000 €
Millora dels parcs infantils 100.000 €
Millora de les platges 70.000 €
Millora de la zona esportiva de l’Hospitalet 55.000 €
Millora de la zona esportiva de Vandellòs 15.000 €
Redacció projecte de reurbanització de la Via 
Augusta de l’Hospitalet (2a fase), entre els 
carrers Vandellòs i Av. Ramon Berenguer IV

50.000 €

Inversions més destacades
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E l consistori treballa per disposar d’un parc eòlic de propietat 
municipal d’aquí a dos anys. Per avaluar la possibilitat de 
construir i explotar aquest parc públic, el passat 27 de febrer 

es va constituir la comissió d’estudi. La creació d’aquesta comissió 
va ser aprovada a la sessió plenària del passat 2 de desembre, amb 
els vots a favor del PSC, JxCat, Cs i PP; l’abstenció de la FIC i d’ERC i 
el vot en contra de la CUP. 

Aquesta comissió està integrada per l’alcalde i tres membres 
més del consistori (la secretària, l’interventor i el gerent de l’em-
presa municipal de Promoció econòmica, IDETSA) i per tres tèc-
nics externs del sector jurídic i energètic (Maite Masià, exdirectora 
de l’Institut Català d’Energia; Jaume Marfà, advocat professor de la 
facultat de Dret d’ESADE; i Santiago Parés, meteoròleg especialista 
en energies renovables i sector eòlic). 

Aquest grup de persones acompanyarà l’Ajuntament en el dis-
seny del procés que hauria de permetre implantar i posar en marxa 

aquest projecte. Entre altres tasques, aquest equip l’assessorarà en 
la redacció dels estatuts d’una societat mercantil, inicialment de 
titularitat 100% municipal, que tingui per objecte la construcció, ges-
tió i explotació d’un parc generador d’energia eòlica en terrenys de 
titularitat municipal i que es pugui arribar a convertir en una societat 
d’economia mixta amb la incorporació de socis privats provinents del 
sector elèctric i de ciutadans i ciutadanes que vulguin invertir-hi.

Cal tenir en compte que l’activitat de producció d’energia elèctrica 
no la pot dur a terme l’Ajuntament directament, sinó que ho ha de fer 
a través d’una altra entitat amb personalitat jurídica diferenciada. 

La comissió d’estudi elaborarà una memòria justificativa de 
la iniciativa que, segons es preveu, estarà enllestida en les pro-
peres setmanes. Aquesta memòria serà sotmesa a la votació del 
Ple de l’Ajuntament. En cas de ser aprovada, s’obriria després un 
període d’informació pública. L’aprovació final de l’expedient aniria 
a càrrec del Ple. 

Aquí trobareu les notícies-resum dels darrers 
plens municipals i podreu accedir als 

textos de les mocions debatudes:

L’Ajuntament projecta  
un parc eòlic públic municipal
Una comissió, formada per membres de l’Ajuntament i tècnics externs del sector  
jurídic i energètic, estan estudiant la possibilitat de construir-lo i explotar-lo

Característiques principals del projecte 

E l parc eòlic estaria format per quatre aerogeneradors, que 
s’instal·larien en parcel·les de titularitat municipal, no inclo-
ses en cap zona de protecció ambiental, que estan situ-

ades al paratge conegut com a «Coll del Vent», entre les dues 
centrals nuclears i la tèrmica.

Els aerogeneradors que es preveu instal·lar han d’ubicar-se 
en àrees amb un potencial eòlic de vent de velocitat mitjana su-
perior a 5,5 m/s a 80 m (segons el Mapa de recursos eòlics de 

Catalunya). A la zona proposada, es poden donar vents, a 80 m, 
d’entre 6 i 8 m/s. En aquest sentit, l’Ajuntament està en procés 
de licitar la instal·lació d’una torre anemomètrica per acabar de 
mesurar la força del vent en aquestes parcel·les.

La construcció de les instal·lacions suposa una 
inversió aproximada de 20 milions d’euros. Per 
finançar-la, l’Ajuntament podria recórrer al finan-
çament extern i també optar a subvencions. 
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S i el temps ho permet, la residència per a la gent gran de l’Hos-
pitalet de l’Infant estarà construïda abans de l’estiu de 2024. 
Les obres de construcció del nou edifici avancen a bon ritme, 

segons el termini d’execució previst, que és de 17 mesos.
Ja estan executats els fonaments i la solera d’anivellament de la 

planta baixa i s’han instal·lat els serveis sotarasants i, a hores d’ara, 
l’empresa adjudicatària està muntant l’estructura de fusta de l’edi-
fici. El resultat ha de ser un edifici de planta rectangular amb planta 
baixa i dues plantes pis, amb uns 1.750 m² de superfície construïda, 
que tindrà capacitat per a 40 places. 

Les obres tenen un pressupost de més de 3,4 milions d’eu-
ros, i seran finançades en part per les subvencions que rebrà 
l’Ajuntament, valorades en un total de quasi 1,8 milions d’eu-
ros. Aquestes subvencions provenen de la Diputació de Tarragona 
(gairebé 675.000 €); del Ministerio para la Transición Ecológica y 
el Reto Demográfico i d’ENRESA (380.900 €) i dels fons europeus 
Next Generation, gestionats pel Departament de Drets Socials de 
la Generalitat de Catalunya (el consistori ha rebut recentment una 
notificació provisional en què l’informa que podria arribar a rebre 
741.000 €, aproximadament). 

En aquest apartat del web municipal, podeu 
consultar les notícies que difon l’Ajuntament  
i mantenir-vos informats de l’actualitat local.

S’ha millorat el paviment 
d’un tram de la Via Augusta 

E l consistori ha renovat el paviment asfàltic de l’avinguda 
Via Augusta de l’Hospitalet de l’Infant. En concret, de l’úl-
tim tram que li faltava per arranjar, on hi ha diverses urba-

nitzacions i establiments turístics: el que va des del carrer car-
rer la Basseta fins a l'entrada del càmping el Templo del Sol. 

Per sufragar el cost de les obres, de més de 100.000 eu-
ros, l’Ajuntament ha comptat amb una subvenció del Ministe-
rio del Interior de gairebé 60.000 euros. Aquesta subvenció té 
com a finalitat contribuir a fer efectives les previsions d'actua-
ció contingudes en els Plans d'Actuació Municipal d'Emergèn-
cia Nuclear (PAMEN). 

La reforma de la Pista  
Nova Llum, abans de l’estiu

S egons es preveu, les obres de reurbanització de l’espai 
de la Pista Nova Llum de l’Hospitalet de l’Infant estaran 
enllestides abans de l’estiu. A hores d’ara, ja estan ins-

tal·lats els serveis soterrats (clavegueram, enllumenat, etc.). 
Durant el mes de març, es duran a terme els treballs de pa-
vimentació i posteriorment està previst construir l’estructura 
d’un petit edifici auxiliar tipus bar per a un futur ús, habilitar la 
zona de joc infantil i els espais d’esbarjo i plantar la vegetació. 

Aquests treballs es van adjudicar per 421.000 euros, 
aproximadament, amb l’objectiu de generar un espai públic 
obert per poder desenvolupar diversos tipus d’activitats soci-
als, esportives i comunitàries. 

La construcció de la residència, a bon ritme

TEO CASTILLO

TEO CASTILLO TEO CASTILLO
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L ’Ajuntament de Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant va posar en 
funcionament el servei Línea Verde al gener de 2021. Aquest 
servei ha tingut molt bona acollida per part dels veïns i veïnes 

del municipi i prova d’això és l’ús continu que en fan i el nombre total 
d’usuaris i usuàries que té actualment: gairebé 1.100 persones que 
s’han descarregat l’app per a mòbil i l’han utilitzat.

A data 31 de gener de 2023, ja s’havien solucionat 2.197 incidènci-
es, comptades des de l’inici de la implantació del servei. Els tipus d’inci-
dències més freqüents que la ciutadania ha posat en coneixement del 
consistori a través d’aquest canal de comunicació directe són aquelles 
que fan referència a «Enllumenat públic» (25%), seguit de «Voreres i cal-
çades» (13%), «Parcs i jardins» (8%), «Recollida de mobles» (7%), «Es-
combraries» (6%), «Mobiliari urbà» (6%), «Neteja viària» (5%), «Senyalit-
zació» (4%), «Punts d’aigua» (4%) i avisos de «Trànsit i mobilitat» (4%).

«Gràcies a la implicació directa del veïnat, 
l’Ajuntament ha pogut dur a terme les 
actuacions de manera àgil i ha conegut  
certes necessitats de les quals no tenia 
constància», ha dit el regidor Frederic Escoda

A més de comunicar incidències o desperfectes, l'usuari/ària de 
Línea Verde també pot plantejar qualsevol consulta mediambiental. 
Només cal seleccionar l'opció de «Fes la teva consulta». En un termi-
ni màxim de 24 hores tindrà resposta per part d'un equip d'experts en 
la matèria de manera completament gratuïta.

Les persones que utilitzen Línea Verde també poden consul-
tar les notícies, l'agenda d'actes i els avisos que difon l'Ajunta-
ment i altres informacions d'interès sobre el municipi. Si ho de-
sitgen, també poden rebre notificacions al seu mòbil d’aquestes 
comunicacions informatives.

L’Ajuntament està molt satisfet amb els resultats obtinguts fins 
al moment i anima els veïns i veïnes a seguir utilitzant aquest servei, 
amb el qual poden estar informats en temps real i participar activa-
ment en la millora del municipi. 

Quasi 2.200 incidències solucionades  
a través del servei Línea Verde
Des de la implantació d'aquest sistema, els veïns i veïnes disposen d'un canal directe  
de comunicació amb l'Ajuntament per informar sobre els desperfectes localitzats al municipi

A la pàgina web municipal trobareu 
informació sobre les aplicacions per a mòbil 

(app) que el consistori posa al vostre abast: 
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Aquí teniu l’accés al web de Línea Verde, en què hi ha un 
ampli contingut sobre temes mediambientals (guia 
de bones pràctiques, consells, informació pròpia del municipi).

Com es pot utilitzar aquest servei?
 A través de l’aplicació per a 

mòbil (app) Línea Verde. Per 
descarregar-la, la persona in-
teressada ha d’accedir a Goo-
gle Play o l’APP Store en funció 
de la tecnologia del seu smar-
tphone (Android/iOS). Un cop 
localitzada, es pot descarregar 
de manera gratuïta. A partir 
d'aquest moment, es pot selec-
cionar el municipi on es vol co-
municar la incidència. 

Per comunicar una incidència, 
només cal prémer el botó «Nova 
Incidència». Un desplegable amb 
diferents tipologies d'incidències apareix a la pantalla. L’usuari/
ària selecciona aquella sobre la que vol fer la comunicació. De 
manera automàtica, l'APP detecta les coordenades exactes en 
què s'ubica la incidència. El següent pas és adjuntar una foto de la 
mateixa i les observacions que es vulgui. Només resta per prémer 
el botó d'enviar. Un cop tramesa, el personal de l'Ajuntament rep 

una notificació del desperfecte comunicat. A partir d'aquest mo-
ment, s'inicien els tràmits per solucionar la incidència detectada. 
El ciutadà o la ciutadana, al seu torn, rep una notificació al telèfon 
mòbil sempre que es produeixi un canvi en l'estat d’aquesta.

 A través del web www.liniaverdavandellos-hospitalet.cat

 Per via telefònica al 
número 902 193 768 en 
horari de 8 a 17 h. 

Nombre total  
d'usuaris i usuàries  
1.100 aprox.

A data 31 de gener de 2023  
2.197 incidències resoltes

Tipus d’incidències  
més freqüents
Enllumenat públic, 
Voreres/calçades  
i Parcs/jardins

Consulta 
mediambiental

Consulta
les notícies, l'agenda  
d'actes i els avisos 
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Si teniu algun dubte sobre el servei de 
recollida de residus porta a porta, aquí 

podeu consultar tota la informació:

La recollida de residus porta 
a porta, en funcionament

E l 23 de gener es va iniciar el servei de recollida selectiva 
de residus porta a porta, per a totes les fraccions, ex-
cepte el vidre, a Vandellòs, Masboquera, Masriudoms, 

el barri de Sant Roc de l’Hospitalet de l’Infant i les urbanitza-
cions Infant, Els Corralets i Vanessa Park.

Actualment, a data 21 de febrer, un total de 
531 habitatges utilitzen aquest servei que ha 
implantat l’Ajuntament per millorar el reci-
clatge al municipi. Aquesta xifra repre-
senta un percentatge d’acceptació del 
92% en relació amb el total d’habitatges 
amb el qual el departament de Medi 
Ambient ha pogut contactar fins al mo-
ment (578) i va en augment cada dia. 

Estan desmantellant  
l’antiga via fèrria 

A dif va començar, a finals de desembre, les obres de 
desmantellament de l'antiga via fèrria entre l'Hospi-
talet de l'Infant i Salou-PortAventura, que va quedar 

sense ús el gener de 2020, després que es posés en marxa el 
nou traçat. 

Els treballs preveuen el desmantellament de la superes-
tructura de via, és a dir, el carril, les travesses, els aparells de 
via i el balast, en un tram de 28,2 km, així com la retirada dels 
pals de catenària i de les instal·lacions de seguretat i comuni-
cacions (senyals lluminosos, balisses i altres elements). Amb 
aquestes obres, que tenen un pressupost de 1.829.258,4 € 
i un termini d'execució estimat de 12 mesos, s’ha iniciat un 
procés que ha de culminar amb la creació d’una via verda al 
nostre municipi. 

E l Parlament de Catalunya va aprovar, el passat 15 de desembre, 
la modificació del Fons de Transició Nuclear, un nou impost creat 
per la Generalitat de Catalunya per esmorteir la pèrdua de 3.000 

llocs de treball directe que comportarà el tancament de les centrals d’As-
có i Vandellòs II a partir del 2030. Amb la modificació, impulsada pel PSC 
i JxCat, s’ampliaran els fons a repartir fins al 50% –i no el 20% pre-
vist– dels diners recaptats pel Govern a través de l’impost a l’impacte 
ambiental de les nuclears: de 24 milions es passarà als 60 anuals. 

Aquest és, precisament, el percentatge dels ingressos que l’Ajun-
tament de Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant va demanar al Departa-
ment d’Empresa i Treball de la Generalitat de Catalunya que apliqués 
als municipis afectats, a través de la moció presentada pels grups 
municipals del PSC, Cs i el PP, que es va aprovar en la sessió plenària 
del passat 29 de setembre, amb els vots a favor del PSC, JxCat, Cs i 
PP i els vots en contra de la FIC, ERC i la CUP.

Aquests diners es repartiran en un radi de fins a 30 quilòme-
tres al voltant de les nuclears, i no només a l’àrea més propera, als 

primers 10 quilòmetres, com s’havia previst. En el radi de 10 a 30 
quilòmetres, però, només tindran dret a rebre els ajuts per fomentar 
l’activitat econòmica els municipis catalans de la zona que no tenen 
més de 12.000 habitants.

D’altra banda, es crearà un òrgan de govern que estarà presidit 
per un representant del Departament d’Empresa i Treball de la Ge-
neralitat i a la vicepresidència hi haurà els alcaldes de Vandellòs i 
Hospitalet de l’Infant i d’Ascó. Els vocals seran membres dels con-
sells comarcals afectats, altres alcaldes i representants de les orga-
nitzacions sindicals i empresarials.

Aquí podeu veure una imatge de la reunió de treball sobre el Fons 
de Transició Nuclear que el Departament d’Empresa i Treball va con-
vocar a l’Hospitalet de l’Infant el passat 28 d’octubre, en el marc del 
procés d’elaboració del decret que regularà el fons. A la trobada hi 
van assistir els alcaldes de les àrees nuclears d’Ascó i de Vandellòs i 
representants de la Generalitat, els consells comarcals, la Diputació 
de Tarragona, la Cambra de Comerç de Reus, PIMEC, sindicats, etc. 

El Parlament de Catalunya aprova  
augmentar al 50% el Fons de Transició Nuclear 
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Teatre de qualitat i una aposta pel públic familiar 
La Regidoria de Cultura ha dissenyat un nou programa d’actes en què destaquen  
les obres teatrals «La Trena», «La gran PAS», «Els gossos» i «Les bones intencions» 

El 6è Festival Internacional de Guitarra de l’Hospitalet 
de l’Infant se celebrarà del 5 al 9 de juliol i estarà dedicat 
a les dones intèrprets. Consulteu aquí tota la informació! 

P er aquest primer semestre de l’any, l’Ajuntament ha organitzat 
una programa d’actes variat, en què «el teatre i les propostes 
adreçades al públic familiar seran les protagonistes», tal com 

ha explicat la regidora de Cultura, Nuria Ortiz. 
Entre les obres que acollirà el Teatre Auditori de l’Hospitalet de 

l’Infant, destaca «La Trena», basada en la novel·la de Laetitia Colom-
bani, tot un èxit editorial amb més de mig milió d’exemplars venuts 
a Franca i gairebé trenta traduccions en curs. Aquesta proposta, in-
terpretada per Clara Segura, Marta Marco, Carlota Olcina i Cristina 
Genebat, es podrà veure en aquest escenari el 16 d’abril, a les 18 h. 

També ressalta «La gran PAS», una obra multidisciplinària expli-
cada a través del teatre de text, la dansa i els audiovisuals, que va ser 
una de les propostes guanyadores del Projecte Bartrina 2022. Aquest 
muntatge dirigit per Mònica Rincón i interpretat per Irene Benavent 
està programat per al 5 de març, a les 18 h.

A més, al Teatre Auditori es podrà gaudir de dues produccions de la 
Sala Trono: el 26 de març, a les 18 h, de «Els gossos», que va ser es-
trenada l’any 2020 a La Villarroel, amb els actors Mercè Aránega, Pau 
Ferran, Joan Negrié i Albert Pérez; i el 26 de maig, a les 20 h, de «Les 
bones intencions», amb Míriam Iscla i Joan Negrié en el repartiment. 

Propostes familiars
La nova programació municipal de cultura conté diverses propostes 
dirigides a les famílies, com ara l’espectacle de titelles «Quan el sol 

Èxit del Pessebre dels Estels

E l Pessebre dels Estels, organitzat per l’Associació Masia 
de Castelló amb el patrocini de l’Ajuntament, d’ANAV i de 
la Diputació de Tarragona i la col·laboració de diverses 

empreses i entitats, ha tornat a ser un èxit de participació. Els 
dies 10, 11, 17 i 18 de desembre, més de 5.000 persones van vi-
sitar la quarantena d’escenes bíbliques i d’antics oficis que van 
donar vida, de nou, al poble de Castelló. Més de 300 persones, 
entre figurants i voluntaris/àries, ho van fer possible.

Precisament, un dels reptes de l’Associació per enguany 
és «trobar més gent que vulgui participar en aquest projecte i 
ampliar l’estructura de l’entitat», segons ha explicat. 

Protegiran l’entorn de  
les pintures rupestres 

E l Govern ha aprovat delimitar l’entorn de protecció dels 
conjunts amb pintures rupestres anomenats Cova de 
l'Escoda, Cova del Racó d'en Perdigó, Balma d'en Roc 

i Cova d'en Carles, situats a Vandellòs. L’establiment d’aquest 
acord de protecció permetrà la protecció de l’entorn ambiental 
proper a aquests abrics amb pintures rupestres, declarats Bé 
Cultural d’Interès Nacional (BCIN) i inscrits a la Llista de Patri-
moni Mundial per la UNESCO.

L’Ajuntament ha rebut amb molta satisfacció aquesta no-
tícia, perquè suposa un plus de protecció per a aquests jaci-
ments, inclosos en el catàleg de béns protegits del Pla d’Orde-
nació Urbanística Municipal (POUM) des del 2014. 

se’n va a la posta», de Matito Titelles, del 5 d’abril a les 18 h a l’Auditori 
de Vandellòs; i el conte musical «La nana i l’avi Papet van de concert», 
de Creixendo, del 7 de maig a les 12 h, al Teatre Auditori.

I tant a l’Auditori de Vandellòs com el Teatre Auditori de l’Hospita-
let de l’Infant es continuaran oferint sessions de contacontes orga-
nitzades per les biblioteques municipals, com és habitual.

Així mateix, hi haurà més gimcanes familiars a l’Hospital del Coll 
de Balaguer; i, per Setmana Santa, tallers de mones per als infants, 
que no s’han pogut fer en els últims anys a causa de la pandèmia. 

 Podeu consultar l’agenda cultural a www.culturaalabast.cat 

JORDI SANTACANA
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Especialistes en marbre i granit

E ls germans Javier i Óscar Gascón són dos emprenedors 
que fa 32 anys que estan especialitzats en la instal·lació 
i tractament de tota mena de pedra, amb l'empresa Már-

moles y Granitos Gascón, S.L., situada al polígon industrial Les 
Tàpies de l'Hospitalet de l'Infant. Alhora compten amb un local 
expositiu (showroom) a la Canonja, que es pot visitar amb cita 
prèvia per veure i tocar els diferents materials amb els quals tre-
ballen i posar en comú la idea del client. Fa 17 anys que es troben 
a l’Hospitalet de l’Infant. «Fins al 2005 vam estar a Miami Platja i 
a partir del 2006 vam venir a l'Hospitalet, perquè vam augmentar 
el volum de negoci i necessitàvem una nau d'unes dimensions 
diferents i també ens agradava la zona», explica Javier.

Aquesta empresa familiar ofereix una àmplia gamma de ser-
veis en marbre, granit, pedra artificial, etc. Sobretot són especi-

alistes en treballs de cuines, però també fan lavabos, escales, 
façanes, interiors, decoració i una petita part d'art funerari. 
L'empresa disposa de 4 treballadors al taller que elaboren els ma-
terials per grans obres i particulars i una parella de muntadors 
que es desplacen per fer-ne la instal·lació. El negoci els funciona 
bé. Per això, els últims anys han anat incorporant millores: l'any 
passat van canviar la teulada i la furgoneta i van ampliar el terreny 
de darrere la nau per poder tenir més espai de magatzem. 

SECCIÓ EMPRENEDORS 

L ’Ajuntament i IDETSA, l’empresa municipal de promoció eco-
nòmica, posaran en marxa aquest mes de març el «Projecte 
locals actius. Local busca negoci». Amb aquest projecte volen 

contribuir a reactivar l’economia del municipi a través de la dinamit-
zació del sector comercial.

Els objectius d’aquesta iniciativa són eliminar la discontinuïtat 
de la façana comercial al nucli de l’Hospitalet de l’Infant, revitalit-
zar els locals comercials tancats i millorar la seva imatge, recupe-
rar els locals tancats i fomentar l’ocupació d’aquests espais. 

Per aconseguir aquests objectius, IDETSA proposa als propieta-
ris de locals comercials buits que, mitjançant un conveni, li cedeixin 

gratuïtament l’ús de l’aparador fins que el lloguin; i a canvi, els condici-
onarà la seva façana per millorar l’estètica de l’eix comercial. D’aques-
ta manera, IDETSA podrà cedir, a la vegada, aquests aparadors a un 
comerciant, empresari, entitat sense ànim de lucre, artista local, etc., 
perquè l’utilitzin com a espai publicitari o per l’exposició de productes 
vinculats a la seva activitat. Això també permetrà donar visibilitat 
a negocis i empreses que estan situades al polígon industrial o a 
altres zones allunyades del centre urbà.

Com a prova pilot, s’han retolat els aparadors de dos locals tan-
cats de l’àrea comercial amb la imatge de la campanya i s’han fet 
servir per promocionar les associacions empresarials del municipi. 

L’Ajuntament i l'empresa municipal IDETSA  
engeguen el «Projecte locals actius» 
És una iniciativa per impulsar l’ús dels locals comercials buits i dinamitzar el comerç de proximitat

Apunteu-vos al servei de Whatsapp d’IDETSA 
per estar al cas dels cursos de formació i de les 

ofertes de feina (telèfon 621 297 757): Promoció econòmica14



Segueix les xarxes socials d’IDETSA, per estar al dia dels 
serveis que ofereix a la ciutadania i a l’empresariat: 

@Idetsa @idetsa@idetsa_ 

L ’empresa municipal de promoció econòmica, IDETSA, té pre-
vist posar en funcionament en breu una planta fotovoltaica de 
100 kWn en modalitat d’autoconsum compartit, a les cobertes 

de les dues naus de la brigada municipal, ubicades al polígon indus-
trial Les Tàpies.

D’aquesta iniciativa, es podran beneficiar les empreses del polí-
gon que estiguin interessades a formar part de la futura comunitat 
energètica. Al mes de desembre es van executar les obres d’instal-
lació de la planta fotovoltaica, que consta de 213 panells solars de 
545 Wp. Aquests treballs van anar a càrrec de l’empresa adjudicatà-
ria, Mateu Nierga SL, per un import de gairebé 130.000 euros. Actu-
alment, s’està en espera del permís de la Direcció General d’Energia i 
d’Endesa per poder evacuar l’energia a la xarxa elèctrica.

Es calcula que cap al mes d’abril, la instal·lació estarà autoritza-
da per generar consum col·lectiu empresarial, dins d’un primer radi 
de 1.000 m al voltant de la planta fotovoltaica.

La voluntat de l’Ajuntament  
és estendre també l’ús de les energies  
renovables a tot el municipi i convertir-lo  
en un referent de la transició energètica

«En un context d’escalada dels preus de l’energia, que pot com-
prometre la viabilitat econòmica dels projectes empresarials, les em-
preses del polígon que vulguin participar en la comunitat energètica 

podran aconseguir un estalvi important en la seva factura elèctrica. 
Cal tenir en compte que la part de l’energia que obtinguin procedent 
de la planta fotovoltaica serà entre un 50 i un 66% més barata que 
la que compren a la xarxa», ha explicat la regidora de l’àrea de Pro-
moció econòmica, María José Gómez.

«Amb la posada en marxa d’aquest projecte, l’Ajuntament vol 
continuar apostant pel desenvolupament de les energies renova-
bles i l’autoconsum elèctric i també ajudar l’empresariat a ser més 
competitiu, reduint els seus costos efectius», ha afegit la regidora. 
Amb aquesta última finalitat, precisament, IDETSA va desplegar la 
xarxa de fibra òptica al polígon industrial i després a les zones resi-
dencials del municipi. 

En marxa, el projecte de creació d’una 
comunitat energètica al polígon industrial 
L’empresa municipal de Promoció economica, IDETSA, ha instal·lat una planta fotovoltaica  
a les cobertes de les naus de la brigada municipal en modalitat d’autoconsum compartit

IMATGE DEL DRON DE LA POLICIA LOCAL
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A questa nova ordenança, aprovada inicialment, servirà per re-
gular les obligacions dels propietaris i les empreses ges-
tores dels habitatges d’ús turístic del municipi, tant pel que 

fa a la formalització de la comunicació prèvia de l’activitat a l’Ajunta-
ment, com pel que fa al compliment de les obligacions que aquestes 
persones hauran d’assumir, per prestar un servei de qualitat. 

Es tracta d’establir les condicions necessàries per evitar que els 
usos d’habitatges d’ús turístic puguin substituir progressivament l’ús 
d’habitatge habitual, per una banda i, per l’altra, no distorsionin el teixit 
urbà en què s’integren ni la cohesió social. Precisament, per procurar 
que hi hagi una bona coexistència entre els usuaris d’habitatges de pri-
mera i segona residència i els dels habitatges d’ús turístic, i per evitar 
que una proliferació de nous habitatges d’ús turístic causi molèsties no 
desitjables per als veïns i desestabilitzi el mercat immobiliari, s’han de-
limitat quatres zones de regulació i s’ha establert un percentatge mà-
xim d’habitatges d’ús turístic autoritzats en cadascuna d’aquestes. *

Els propietaris d’aquests habitatges o les empreses gestores, en 
el moment de donar d’alta o modificar les dades de l’habitatge tindran 
l’obligació de pagar la taxa per activitat prevista en la nova ordenança 

fiscal, aprovada inicialment amb els vots a favor del PSC, de Cs i del 
PP; l’abstenció de JxCat i ERC; i els vots en contra de la FIC i de la CUP. 

Aprovada inicialment l’ordenança municipal  
que regularà els habitatges d’ús turístic 
En la sessió plenària de l'Ajuntament, celebrara el passat 1 de febrer, amb els vots a favor  
del PSC i de Cs, l’abstenció de JxCat i els vots en contra de la FIC, ERC, la CUP i el PP

Vandellòs i l’Hospitalet  
de l’Infant, present a FITUR

D el 18 al 22 de gener, el nostre municipi es va promo-
cionar a la Fira Internacional de Turisme, FITUR, 
de Madrid. A l'estand de la marca turística Costa 

Daurada es van donar a conèixer els atractius turístics de la 
nostra destinació.

L'alcalde, Alfons Garcia; i la regidora de Turisme, María 
José Gómez, van anar-hi per assistir a diverses reunions de 
treball i actes organitzats. Entre aquests, a l’acte ins-
titucional de renovació de l’acord de col·labo-
ració amb Nàutic Parc-Estació Nàutica Costa 
Daurada i Terres de l’Ebre, que han rubricat 
també altres sis municipis de la demarcació. 

Renovat el conveni amb  
el Patronat de Turisme  
de la Diputació de Tarragona

V andellòs i l’Hospitalet de l’Infant es promocionarà en 
diverses fires turístiques estatals i internacionals sota 
el paraigua de la Diputació de Tarragona. Hi partici-

parà de manera conjunta i coordinada amb els altres 27 locals 
i associacions empresarials de la Costa Daurada que van signar 
el Conveni Córner 2023 el passat 14 de febrer. Les fires en què 
prendrà part així, concretament, són: BTRAVEL (Barcelona), FI-
TUR (Madrid), Navartur (Pamplona), i Expovacaciones (Bilbao). 
El municipi també participarà en campanyes de comunicació i 
màrqueting adreçades a Franca, Catalunya i la resta d’Espanya. 

Aquí podeu consultar l’ordenança municipal 
reguladora dels habitatges d’ús turístic, en 
fase d’informació pública fins al 23 de març: 

IMATGE DEL DRON DE LA POLICIA LOCAL

* Zones de regulació 
Zona A: Vandellòs, Masboquera i Masriudoms. En aquesta 
zona, el nombre màxim d’habitatges d’ús turístic que hi podrà 
haver en cadascun d’aquests nuclis serà igual al 5% dels habi-
tatges totals. 
Zona B: l’Hospitalet de l’Infant. El percentatge màxim autorit-
zat d’habitatges d’ús turístic sobre el total d’habitatges exis-
tents en aquest nucli serà del 10%. 
Zona C: l’Almadrava,- El nombre màxim d’habitatges d’ús turís-
tic podrà ser igual al 40% dels habitatges totals del nucli.
Zona D: les urbanitzacions Vanessa Park, Els Corralets i Infant. 
El percentatge màxim autoritzat d’habitatges d’ús turístic so-
bre el total d’habitatges existents a cadascun d’aquests nuclis 
serà del 5%.
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Quasi 1,9 M¤ per al projecte «Terres de Mestral, 
Outdoor Park de la Costa Daurada»
Amb aquesta subvenció dels fons europeus Next Generation, la mancomunitat de Vandellòs i l’Hospitalet  
de l’Infant, Tivissa i Pratdip (MIDIT) finançarà diverses actuacions per potenciar el turisme actiu i de natura 

A la pàgina web de la MIDIT trobareu més informació sobre 
les accions concretes previstes a Vandellòs i l’Hospitalet de 
l’Infant, Tivissa i Pratdip en el marc d’aquest projecte. 

Les actuacions més destacades previstes al nostre municipi

L a creació d’un parc marítim subaquàtic: un 
espai interpretatiu únic on s’oferirà una ex-
periència turística sota el mar i es promourà 

el coneixement i la conservació de la riquesa biolò-
gica marina, en concret, de les praderies de posidònia.

Una via verda des de l'Hospitalet de l'Infant fins 
a la Platja del Torn: es faran totes les intervencions 
necessàries per habilitar-la (connexió amb altres 
camins i rutes, senyalització, mobiliari i equipa-
ments, instal·lació d'ecocomptadors, etc)..

Adequació de l'antiga estació de tren de l'Hospitalet de 
l'Infant com a centre ebike totalment equipat que serà punt 

d'informació i servei al cicloturista, inclòs el llo-
guer de bicicletes. L'estació serà el punt d'inici de 
la via verda i oferirà informació sobre la destina-
ció i les rutes.

Regulació d'accessos a la zona de les cales 
i la Cova del Llop Marí: actuacions d'adequació 
del pàrquing i de regulació d'accessos a la Cova 
del Llop Marí per carretera i per mar, amb barre-
res, sensors d'ocupació i boies de fondeig durant 
tot l'any.

Creació de com a mínim un sender experienci-
al a la natura, per a les famílies amb infants. 

L a Mancomunitat d’Iniciatives pel Desenvolupament Integral 
del Territori de Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant, Tivissa i 
Pratdip (MIDIT) rebrà 1.875.000 euros per finançar el projecte 

«Terres de Mestral, Outdoor Park de la Costa Daurada».
Aquest és un dels projectes que es beneficiarà de la II Con-

vocatòria extraordinària de Planes de Sosteniblidad Turística en 
Destino 2022, que seran finançats pels fons europeus Next Gene-
ration i gestionats pel Departament d’Empresa de la Generalitat 
de Catalunya.

Amb aquest projecte, la MIDIT pretén convertir aquest territori 
en una destinació líder en turisme actiu a través de la creació d’un 
parc d’oci a l’aire lliure únic a Catalunya amb una oferta d’activi-
tats atractiva i competitiva de mar (surf, vela, paddle surf, busseig, 
snorkel…) i de muntanya (senderisme, cicloturisme, vies ferrades, 
escalada…), disponible tant a l’estiu com a l’hivern i adreçada a di-
ferents públics però, en especial, a les famílies.

La proposta de la MIDIT planteja l’estructuració d’una l'oferta tu-
rística conjunta dels tres municipis que la integren que inclou totes 

les infraestructures esportives i de turisme actiu a l’aire lliure exis-
tents i que es complementa amb l’oferta cultural i enogastronòmica.

L’alcalde i president de la MIDIT, Alfons 
Garcia: «És un projecte clau per transformar 
la destinació, que permetrà millorar la 
competitivitat de les empreses i generar noves 
oportunitats econòmiques per als habitants»

Com es va explicar el passat 22 de febrer en l’acte de presentació, 
que va tenir lloc a la Sala Infant Pere de l’Hospitalet de l’Infant amb 
la presència de la Directora General de Turisme de Catalunya, Marta 
Domènech, és un projecte ambiciós que s’executarà entre el 2023 i 
el 2025 i que compta amb el suport dels agents públics i privats rela-
cionats amb el sector turístic, cultural i agroalimentari de Vandellòs i 
l’Hospitalet de l’Infant, Tivissa i Pratdip. De fet, el projecte és fruit del 
seu treball conjunt de definició del model turístic del territori, en el 
qual ha participat l’empresa Tourislab. 

Turisme 17



L a 12a Cursa de la Portella es disputarà a Vandellòs i l’Hospita-
let de l’Infant el diumenge 19 de març. La inscripció a aquest 
esdeveniment esportiu de muntanya, organitzat pel Club Cen-

tre Excursionista Serres del Mestral, amb el suport de l’Ajuntament, 
està oberta a la pàgina web www.serresdelmestral.cat. La data límit 
per apuntar-s’hi serà el 15 de març, sempre que no s’arribi abans al 
màxim de participants (450).

En aquesta edició, les persones interessades a prendre-hi poden 
escollir entre tres modalitats:
• la cursa clàssica, que té un recorregut de 17 km, amb un desnivell 

positiu acumulat de 900 m, que està adreçada a corredors i corre-
dores de com a mínim 14 anys, amb experiència.

• la cursa exprés, de 10 km i 300 m de desnivell positiu, per a corre-
dors i corredores de com a mínim 14 anys que es vulguin iniciar en 
el món de les curses de muntanya.

• la caminada, oberta a tothom, amb un recorregut de 10 km i un 
desnivell positiu de 300 m, que transcorre paral·lel a la costa i tra-
vessa l’Espai d’Interès Natural de la Rojala-Platja del Torn.

Obsequis i trofeus
A totes les persones que hi participin se’ls donarà una bossa amb di-
ferents obsequis. A més, en les modalitats de cursa clàssica i exprés, 
tindran premi els 5 primers classificats absoluts masculins i feme-
nins i el primer classificat masculí i femení local. També es lliurarà 

un premi al primer classificat masculí i femení de la categoria local, 
formada pels socis i sòcies del Club.

Enguany, com a novetat, dins de la modalitat de la cursa clàssica 
hi haurà la «Cronoescalada 2 torres». El corredor o corredora que si-
gui més ràpid a fer el tram de pujada del «tub» (primer avituallament) 
fins a les dues torres s’endurà un premi.

Com que la caminada està considerada una activitat no competi-
tiva, no s’han establert premis per a aquesta modalitat. 

Oberta la inscripció a la 12a Cursa de la Portella 
En aquesta edició, prevista per al 19 de març, hi haurà tres modalitats:  
la cursa clàssica, la cursa exprés i la caminada i, com a novetat, una cronoescalada

A la pàgina web de l'Ajuntament podeu 
consultar les tarifes per fer ús de les 

instal·lacions esportives municipals del 2023: 

Un torneig de futbol aleví, 
per Setmana Santa 

D el 6 al 9 d’abril, se celebrarà l’LSA CUP L’Hospitalet de 
l’Infant, un torneig de futbol aleví. En aquest torneig, 
que es disputarà al camp de futbol de l’Arenal, hi par-

ticiparan una quinzena d’equips masculins i femenins, proce-
dents de Barcelona, Lleida,Tarragona i Mallorca.

La major part dels jugadors i jugadores s’allotjaran al nostre 
municipi. Aquí també és previst que s’allotgin els participants 
de l’LSA CUP l’Ametlla de Mar, que tindrà lloc paral·lelament, 
en aquest cas amb la participació de 8 equips de la categoria 
infantil. Segons es preveu, els dos tornejos aplegaran un total 
de 300 esportistes, més les seves famílies. 

Prop de 350 € recaptats  
a la Cursa de Sant Silvestre

E l regidor d’Esports, Diego García, ha lliurat els diners 
aplegats en l’XI Cursa de Sant Silvestre de l’Hospitalet 
de l’Infant, que es va disputar el passat 24 de desembre, 

a la delegada de la Lliga contra el Càncer de les Comarques 
de Tarragona i Terres de l’Ebre a la població, Gemma Arias. 
Gairebé 350 euros aplegats amb la inscripció d’un euro per 
participant que l’Àrea d’Esports de l’Ajuntament va cobrar a 
favor d’aquesta entitat; i amb les donacions econòmiques 
fetes per la gent.

Aquí podeu consultar els resultats de 
la cursa: https://tretzesports.com/cur-
ses3/resultats/curses/#/cursa/1414 
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A través del canal de YouTube de la Televisió  
de Vandellòs podeu veure els programes de cuina  
de Food Lovers i altres espais emesos per la TVV

José Manuel Hierro, músic
Aquest músic cordovès té una vinculació 
familiar amb el nostre municipi i va participar 
el passat 7 de gener en la gala benèfica 
organitzada per la delegació de la Lliga contra 
el Càncer de l'Hospitalet de l'Infant

T é dos premis nacionals de guitarra solista i va ser segona gui-
tarra de l'artista internacional Vicente Amigo durant 30 anys. 
Ha gravat més de 100 discos de flamenc, ha treballat amb 

Paco de Lucía, Manolo Sanlúcar, Enrique Morente, José Mercè (per a 
qui ha compost diversos temes); i ha col·laborat amb orquestres com 
La Simfònica de Moscú i de Tòquio.

Actualment, compagina la seva labor artística amb la de profes-
sor de l'especialitat de guitarra flamenca a l'Escola de Música de 
Peñarroya-Pueblonuevo.

Com va començar al món de la guitarra?
Sempre he pensat que els instruments busquen a la persona. Des de 
la primera vegada que vaig sentir una guitarra, va canviar tota la meva 
vida. Em vaig enamorar de la guitarra, tinc 56 anys i continuo igual 
d’enamorat. Encara que he passat alguns moments dolents, sobretot 
quan descobreixes que estudiar un instrument és molt sacrificat, i les 
coses es compliquen, si vols aconseguir alguna gran fita.

Té algun ritual abans d'actuar?
A mi el que m'agrada és passejar i caminar, saber on estaré, localitzar 
on tocaré. Cada persona és un món. Com a curiositat, recordo quan 

Paco de Lucía va fer una gira amb Pavarotti, Josep Carreras i Plácido 
Domingo, i em va explicar que Pavarotti es menjava mitja síndria.

Li agrada la tasca docent?
Depèn, molts cops m'arriben nens de mala gana i els pares em diuen: 
«Avui he portat el nen que no volia venir» i jo pensant, «no només 
avui, cada dia ve a contracor», perquè, realment són els pares els que 
tenen l’afició i per això volen que toqui. El que els dic és: «Si tant t'in-
teressa, apunta't tu». Per aquest motiu, he aconseguit que s'apuntin 
mares i pares i deixin als nens. M'agrada molt la guitarra, però, com 
en tot a la vida, has de posar-hi passió i si no t'agrada per molt que 
insisteixin els pares, el nen o la nena no farà res. 

LES ENTREVISTES DE LA RÀDIO

Celebració del Dia Mundial 
de la Ràdio, a l’institut

E l passat 13 de febrer, Ràdio l'Hospitalet de l'Infant va 
celebrar el Dia Mundial de la Ràdio, emetent en direc-
te el programa El Quiosc amb uns locutors, redactors 

i reporters molt especials: l’alumnat de 1r de batxillerat que 
fa l'optativa de Comunicació Audiovisual a l’INS Berenguer 
d’Entença.

Entre les 10 i les 13 h, els i les joves van estar davant 
dels micròfons per oferir als oients tot el que han après al 
llarg dels darrers mesos, experimentant en primera persona 
els nervis del directe. Una experiència molt enriquidora, tant 
per als professionals de la Ràdio, com per als alumnes! 

En marxa, la 3a temporada 
de Food Lovers a la TVV

F ood Lovers ha tornat a la graella de programació de la 
Televisió de Vandellòs aquest mes de febrer amb l'es-
trena de la tercera temporada d'aquest programa de 

cuina que es pot veure tots els divendres després dels in-
formatius de les 17, les 20 i les 22 hores. L'espai setmanal 
està conduït pel cuiner local Francesc Blanch, qui elabora re-
ceptes amb productes autòctons i de temporada. A més, Food 
Lovers compta, un cop al mes, amb els consells saludables de 
la nutricionista Ana Rivadulla. 
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de dilluns a divendres
de lunes a viernes
from Monday to Friday | du lundi au vendredi
Montag bis Freitag | С понедельника по пятницу

Del 5 de setembre
de 2022 al

23 de juny de 2023

dissabtes
sábados
saturdays | samedi
Samstags | суббота

TELÈFONS D’INTERÈS
Ajuntament de Vandellòs 977 82 40 37 
Fax Ajuntament de Vandellòs 977 82 43 59 
Alberg Esportiu Àster  977 82 34 40 
BASE 977 82 34 59 
Biblioteca de l’Hospitalet 977 82 21 22 
Biblioteca de Vandellòs 977 82 45 12 
CAP de l’Hospitalet  977 82 03 36 
Casa de la Vila de l’Hospitalet  977 82 33 13 
Fax Casa de la Vila  977 82 39 00 
Casal d’avis de l’Hospitalet 977 82 31 21
Casal d’avis de Vandellòs 977 82 43 64 
Casal de Masriudoms 977 82 44 10 
Casals de Joves 977 56 90 26 

Centre de dia de l’Hospitalet 977 82 30 76
Centre de dia de Vandellòs 977 82 41 16 
Comaigua (Avaries) 900 10 03 42 
Correus 977 82 20 26
Emergències 112 
Endesa (Avaries) 800 760 706 
Escola de Música (l’Hospitalet) 977 82 37 14 
Escola Mestral (l’Hospitalet) 977 82 31 90 
Escola Valdelors (Vandellòs) 977 82 40 14 
Farmàcia Alba Garcia 977 82 42 25
Farmàcia Aragonès 977 82 30 59 
Idetsa Fibra  877 911 450 
MIDIT (Mancomunitat)  977 56 90 30

Oficina d’IDETSA 977 82 08 20
INS Berenguer d’Entença 977 82 04 27
Jutjat de Pau 977 56 90 33 
Llar d’Infants Sol i Vent (l’Hospitalet) 977 82 04 61
Llar d’Infants Patufets (Vandellòs) 977 82 40 03 
Oficina de Turisme 977 82 33 28 
Piscina coberta. Àrea d’Esports 977 82 05 23 
Policia Local 092 / 609 30 89 45 
Port Esportiu (Club Nàutic) 977 82 30 04 
Ràdio l’Hospitalet 977 82 00 14
Serveis Socials 977 56 90 38 
Tanatori municipal 977 36 02 81 
Televisió de Vandellòs 977 82 43 60 

POBLACIÓ
Dades actualitzades 15/02/2023
L’Hospitalet de l’Infant 5.850
Vandellòs 805
Masriudoms 101
Vanessa Park 139
Masboquera 120
L’Almadrava 53
Població disseminada 34
Total 7.102
 

DEMOGRAFIA
NAIXEMENTS:
Èlia Capafons Sarria, 27/09/2022
Rim Aankich, 19/11/2022
Ekaterine Pirvu Palariya, 06/12/2022
Aritz Arbós Espallargas, 08/12/2022
Dana Izquierdo Prades, 15/12/2022
Adriana Boquera Vallejo, 08/01/2023
Max Margalef Jardí, 09/02/2023
Dídac Reixach Mas, 14/02/2023

MATRIMONIS:
Eric Silva Quintana i Jessica Martín Estévez, 
02/12/2022

DEFUNCIONS:
Josep Valldeperez Castellví, 30/09/2022
Manuela Alcántara Rodríguez, 07/12/2022
Nuria Sabaté Escoda, 10/12/2022
Maria José Fernández Toda, 15/01/2023
Emilia Vernet Ortiz, 26/01/2023

A la pàgina web de l’Ajuntament podeu consultar els horaris 
de l’autobús municipal i els horaris de les línies d'autobús 

entre l'Hospitalet de l'Infant i Reus o Tarragona.Serveis20



Associació de Jubilats  
de Vandellòs 

 

D esprés de dos anys, l’Associació de Jubilats de Vandellòs ha tornat 
a l’activitat, després de la pandèmia de la COVID-19. Als membres 
d’aquesta entitat local, la pandèmia els va agafar per sorpresa, quan 

tenien prevista una clotxada per al dia 19 de març. Recorden aquesta data i la 
situació «terrible» que va viure tothom, especialment la gent gran, i la por que 
tenien, «molta por», explica la presidenta de l’associació, Júlia Garcia.

Per aquest motiu, els fa il·lusió poder reunir-se novament amb motiu de 
les activitats que tenen programades per aquest 2023: una sortida a Barcelo-
na per anar a veure una obra de teatre del Joan Pera, el 4 de març (han venut 
totes les entrades), una clotxada al març, una excursió a La Rioja de 4 o 5 
dies, conferències i altres activitats culturals, etc. Per a aquesta entitat, però, 
la «festa grossa» és la del mes d’octubre, quan organitzen un dinar que 
aplega la majoria de socis i sòcies.

Per aquest 2023, aquesta entitat local té previstes 
diverses activitats, com ara una sortida al teatre,  
una excursió a La Rioja i una clotxada

Tot i que són gairebé 250 socis i sòcies, la presidenta admet que cada 
cop els resulta més difícil renovar la junta (cada quatre anys, s’han de canviar 
quatre dels vuit membres). Per aquesta raó, aprofita l’oportunitat de parlar 
amb La Revista per «demanar que la gent col·labori més». 

«Amb la jubilació, se suposa que tenim més temps lliure i hem d’esfor-
çar-nos per mantenir viva aquesta entitat, seria una llàstima que desa-
paregués, després de tot el que ens hem mogut durant aquest temps per 
aconseguir unes bones instal·lacions al poble per a la gent gran: cafeteria, 
poliesportiu, centre de dia… Aquí ens coneixem tots i passem molt bones 
estones junts», argumenta la Júlia Garcia, que fa una vintena d’anys que for-
ma part de la junta.  

Presidenta:  
Júlia Garcia Marchuet
Secretari:  
Josep Escoda Boquera
Tresorer:  
Maria Carme Saladié Vernet
Vocals: Josep Saladié Saladié, 
Agustí Jardí Gil, Maria Blanca Ver-
net Margalef, Enriqueta Margalef 

Marcó i Antonio Castellnou Barceló.
Correu electrònic:  
jubilatsvandellos@hotmail.com
Telèfon: 977 82 41 78
Adreça de l'entitat: Carretera de 
Móra, Km. 10 - 43891 Vandellòs
Nombre de socis: 246
Quota: 10 € /any
Data de fundació: 1985

Conill a la sidra
Cuiner: Michael Huet
Establiment: Restaurant Le P’tit Normand

ELABORACIÓ

E n una cassola o en una olla saltem el 
conill amb un bon raig d’oli, sal i pebre 
i sucre (ajuda a caramel·litzar-lo), fins 

que tingui un color daurat. Retirem els tros-
sos de conill en un plat.

En la mateixa cassola, hi tirem la ceba, l’all, 
la pastanaga, els xampinyons i les herbes. 
Deixem que se sofregeixi tot uns 5 minuts.

Hi tirem el conill i la farina, ho barregem 
tot i ho coem uns 2-3 minuts per cuinar la 
farina. Després, hi afegim la sidra i més tard 
(5 minuts), el caldo.

Deixem que es cuini tot uns 35 - 45 mi-
nuts, a foc lent.

Passat aquest temps, el nostre conill està 
fet. L’emplatem en un plat fondo, amb una 
mica de julivert picat.

I a gaudir!  

INGREDIENTS

• 1 conill trossejat

• ½ ceba picada

• 2 pastanagues 
trossejades a daus

• 2 grans d’all picats

• 100 g de xampinyons 

petits

• 20 g de farina

• 2 cullerades soperes 

de tomàquet fregit 

• ½ litre de sidra

• ¼ de litre de caldo de 

carn o pollastre

• 1 branca de 
farigola i romaní 

fresc 

• Una mica de sucre

• Una mica de julivert 

picat

• Oli d’oliva

• Sal / pebre
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Cavalcada dels Reis Mags a l’Hospitalet de l’Infant.  Foto: Aïda Pagès

Festa dels 25 anys del Pessebre dels Estels. 
Foto: Associació Masia de Castelló

Cavalcada dels Reis Mags a Vandellòs. 
Foto: Josep R. Arrufat

Els Reis Mags a l’Hospitalet de l’Infant. 
Foto: Dani Candela

L’XI Cursa de Sant Silvestre. 

Foto: Miquel Botello

Lliurament de regals dels Reis Mags a Masriudoms. 
Foto: TVV

Gala benèfica per la Marató de TV3 a Vandellòs (s’han recaptat quasi 

17.000 € al municipi per a aquesta causa). Foto: Isabel Merlos

Cavalcada dels Reis Mags a Masboquera. 
Foto: Jordi Vernet

Aquí podeu consultar les properes activitats que han 
organitzat conjuntament les regidories de Joventut de 
Vandellòs i l’Hospitalet de l’Infant i Mont-roig del Camp
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Homenatge a tres empleats municipals jubilats: Jordi Jiménez, Jaume Gil i Eduard Margalef. Foto: Beatriz Higueras 

Rua infantil de Carnaval a Vandellòs.  
Foto: Helena Jiménez

Un grup d’alumnes inscrits als cursos de català del 2n trimestre.  
Foto: B. H.

Reconeixement a la veïna centenària Carme Gil Marco.  

Foto: Jordi Vernet

Una de les coreografies que es van poder veure al Carnaval de l’Hospitalet. 

Foto: Beatriz Higueras

Un grup de participants de la rua de Carnaval de l’Hospitalet.  Foto: Beatriz Higueras

Un grup de participants de la rua de Carnaval de Vandellòs.  

Foto: Iolanda Sancho

Participants del torneig de pàdel exprés del 12 de febrer.  
Foto: Àrea d’Esports

Al compte oficial d’Instagram de l’Ajuntament compartim 
fotografies dels actes més destacats que se celebren al 
municipi. Si encara no el seguiu, us animem a fer-ho! 
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